

太湖

净水渔业研究与示范

RESEARCH AND DEMONSTRATION OF
PURIFYING EUTROPHICATION WATER BY FISHERIES TECHNOLOGY IN LIHU LAKE

徐跑 等著

上海科学技术出版社

Shanghai Scientific & Technical Publishers

RESEARCH AND DEMONSTRATION
OF
PURIFYING EUTROPHICATION WATER BY FISHERIES TECHNOLOGY IN LIHU LAKE

蠡湖净水渔业研究与示范

徐 跑 等著

上海科学技术出版社
Shanghai Scientific & Technical Publishers



图书在版编目 (C I P) 数据

蠡湖净水渔业研究与示范 / 徐跑等著. —上海: 上海科学技术出版社, 2017.3

ISBN 978-7-5478-3447-3

I. ① 蠡… II. ① 徐… III. ① 太湖—湖泊渔业—研究 IV. ① S974

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2017) 第 026806 号

蠡湖净水渔业研究与示范

徐跑等著

上海世纪出版股份有限公司
上海科学技术出版社 出版

(上海钦州南路 71 号 邮政编码 200235)

上海世纪出版股份有限公司发行中心发行 200001

上海福建中路 193 号 www.ewen.co

× × × × × 印刷有限公司印刷

开本 787×1092 1/16 印张 11.5

字数 250 千字

2017 年 3 月第 1 版 2017 年 3 月第 1 次印刷

ISBN 978-7-5478-3447-3/S·154

定价: 120.00 元

本书如有缺页、错装或坏损等严重质量问题,
请向工厂联系调换

著作者名单

主著者

徐 跑 陈家长 邴旭文 严小梅

参著者

孟顺龙 段金荣 范立民

内容提要

本书系一部关于运用净水渔业理念实施浅水湖泊生态修复方面的专著。采用内源性生物操纵手段调控湖水中的氮、磷，以减缓富营养化，防止出现蓝藻暴发产生的危害。

在总结前人研究基础上，针对太湖内湾蠡湖的氮、磷含量居高不下和蓝藻过多的情况，以多项技术集成组装的净水渔业技术，对水环境整治后的蠡湖开展了以渔净水的研究与示范，使原来的劣Ⅴ类水质上升为Ⅲ类水质，将重富营养湖泊修复为中营养湖泊，达到了预期的效果和目的。在实践示范中，通过同步监测水质与水生生物的动态变化、多种方法综合评价水质，证实了鲢、鳙的净水作用。

全书共分6章，从蠡湖及其环境治理、净水渔业技术实施前的蠡湖渔业生态环境、净水渔业技术试验的技术路线和方法、净水渔业技术试验及其效果、净水渔业技术对蠡湖水质的影响、净水渔业技术对蠡湖水生生物群落的优化调控等方面进行纪实性阐述。

本书内容丰富，理论与实践相结合，可供水环境、渔业、生命科学等相关领域的研究人员、大专院校师生和管理人员参考，也可为其他浅水湖泊在生态修复实践中提供思路和参考借鉴。

Synopsis

This book is a monograph on the use of water-purification fishery concept to carry out ecological remediation in shallow lakes. In order to slow down the eutrophication and prevent blue-green algae bloom, endogenous bio-manipulation was used to regulate and control nitrogen and phosphorus in lake water.

On the basis of former research and aiming at the high concentrations of nitrogen, phosphorus, blue-green algae in Lihulake, an inner bay of Taihu Lake, the research and demonstration of water-purification fishery technology which integrated many technologies and used fishery to purify eutrophication water were carried out in Lihu Lake whose water environment had been treated previously. The water quality of Lihu Lake increased from worse than level V to level III and from heavy eutrophic state to mesotrophic state after carrying out water-purification fishery technology, and the anticipative effects and aims had been reached. The water purification effect had been verified in the practice and demonstration by the way of monitoring water quality, dynamic changes of aquatic organism and using many methods to assess the water quality.

The book is classified into six chapters. The documentary elaboration is carried out as following: Lihu Lake and its environmental treatment, fishery eco-environment of Lihu Lake before carrying out water-purification fishery technology, technical route and method of test, test and effect of water-purification fishery technology, water-purification fishery technology decreasing the nitrogen, phosphorus and trophic level, optimization and regulation of water-purification fishery technology on ecosystem.

The book is rich in content and is reviewed with theory and practice combined. The book can be used by research personnel, teachers and students in colleges and universities and management personnel with the interesting areas of water environment, fishery, life sciences and other related areas, and it also provides ideas for other shallow lakes in the practice of ecological restoration.

前言

一个机遇，使我们有了实践净水渔业理念和净水渔业技术的机会。

在实施了污染控制和生态重建技术后水中氮、磷仍居高不下的无锡蠡湖，我们用净水渔业理念进行生物修复，其方法是运用净水渔业技术。

净水渔业理念，即依据一定数量的滤食性鱼类（鲢、鳙）和底栖动物（螺、贝等）对水体中浮游生物有控制效应，可抑制蓝藻的生长，并让水中的氮、磷通过营养级的转化，最终以渔产量的形式得到固定，当捕捞出水体时就移出了氮和磷。

净水渔业技术与一般湖泊水库的放养鲢、鳙不同，它要求放大规格鱼种（2龄）、回捕高规格成鱼（4龄以上），要求禁捕时间长（确保鲢、鳙生长安全）和水域中有一定的鲢、鳙群体。鲢、鳙对藻类水华的控制作用虽已众所周知，但成效不显著，尤其在太湖、巢湖等大型湖泊，关键就在鲢、鳙的放、管和捕。

本书详述了净水渔业研究与示范的过程、取得的第一手监测数据、对照和参考其他科研工作者的研究成果进行分析研究，提出的思考和问题，供大家参考。为此，对蠡湖水生态修复的前期试验作了较为详细的阐述，试图提供众多治理方法中运用生物学或生态学方法治理湖泊富营养化的理论与实践相结合的示范典例；验证放养滤食性鱼类对湖泊水生态有减缓富营养化进程、净化水质的作用，通过长达数年的原位试验研究表明，鲢、鳙确有净水作用，但与环境条件、运作方法密切相关。本书可为其他浅水湖泊的生态修复实践提供思路。

在净水渔业研究与示范中，特别感谢：

无锡市水产技术推广站张宪中研究员及其团队，在放流、管理与回捕净水的鲢、鳙中所作的贡献。

中国水产科学研究院淡水渔业研究中心的环境保护研究室和水生生物资源研究室的科研人员，对实施净水渔业技术前后的蠡湖环境生态变迁、蠡湖鱼类资源变动提供了数以千计的实测数据；胡庚东研究员等在蠡湖敞水区的水生植物调研和杨健研究员及其团队的以移养背角无齿蚌测评湖泊的重金属污染动态变化等为本研究提供了基础依据。

著作者

2016年10月

Introduction

It is a good opportunity that we have the honor to carry out “water-purification fishery” concept and water-purification fishery technology.

Aiming at the high concentrations of nitrogen and phosphorus in Lihu Lake even after the pollution control measures and ecological reconstruction technologies having been carried out, we used “water-purification fishery” concept whose method was water-purification fishery technologies to carry out bioremediation.

“Water-purification fishery” concept is a concept that using a type of special and appropriate fishery practice to purify eutrophication water. And its general principle is as follow: nitrogen and phosphorus in eutrophication water can be absorbed by phytoplankton, and phytoplankton can be eaten by zooplankton, and phytoplankton and zooplankton can be eaten by filter-feeding fish (silver carp and bighead carp) and zoobenthos (snail and shellfish). Therefore, the nitrogen and phosphorus will be taken out of the eutrophication water by the way of catching fish. That is to say, the nitrogen and phosphorus could be removed and phytoplankton, including blue-green algae, could be controlled by the above food chain.

Water-purification fishery technology is different from the general practice of releasing silver carp and bighead carp into lake. Water-purification fishery technology requires releasing large-size fingerling (2 years old fingerling) and catching large-size adult fish (more than 4 years old), therefore the no catching time is very long, and what is more, a certain quantity of silver carp and bighead carp have to be left after catching. It has been well known that silver carp and bighead carp could control water bloom, however, the efficiency was not so good especially in Taihu Lake and Chaohu Lake, the crucial reasons are release, manage and catch of silver carp and bighead carp.

The research and demonstration of water-purification fishery technology and firsthand monitoring data of the research are described in this book. For the good reference purpose, we have compared with and referenced the research results of other scientists, and analyzed,

researched and presented some thoughts and questions in this book. Therefore, in order to provide a model demonstration example with the combination of theoretical research and practice that using biological or ecological methods to treat lake eutrophication, the earlier stage test of eco-remediation of Lihu Lake has been described particularly. The effect of releasing filter-feeding fish on slowing down lake eutrophication and purifying water has been verified. The in situ test lasting for many years has showed that silver carp and bighead carp have the eutrophic water remediation function, however, this eutrophic water remediation function is closely related to environmental condition and operation method. This book can provide ideas for other shallow lakes in the practice of ecological restoration.

In the process of water-purification fishery research and demonstration, the authors acknowledge support from professor Zhang Xianzhong and his team from Wuxi Aquaculture Technology Extending Station for releasing, managing and catching silver carp and bighead carp that used to eutrophic water remediation. Acknowledge support from scientists from Fishery Environmental Protection Department and Large Water Hydrobiology Resources Department of Freshwater Fisheries Research Center for providing thousands of measured data about the ecological environment changes and fish stocks dynamics of Lihu Lake before and after the carrying out of water-purification fishery technology. Acknowledge support from professor Hu Gengdong for aquatic plants investigation in open water area of Lihu Lake, support from professor Yang Jian and his research team for monitoring and evaluating heavy metal pollution dynamics by the way of transplanting “standardized” *Anodonta woodiana*, their works have provided foundation and basis for the research.

Xu Pao et al.

October 2016

第 1 章 蠡湖及其环境治理	1
1.1 蠡湖地理概况	2
1.1.1 水环境特征与变迁	3
1.1.2 水文	4
1.1.3 水质	4
1.1.4 底质	5
1.1.5 生态与资源特征	6
1.2 蠡湖生态修复的核心	7
1.3 蠡湖环境的综合治理 (2002 ~ 2005 年)	7
1.3.1 控制外污染源	7
1.3.2 清除内污染源	7
1.3.3 建设动力换水	9
1.3.4 湖岸整治并建设环湖林带	10
1.3.5 2004 ~ 2005 年的水生态修复重建试验	11
1.4 综合治理后西蠡湖的水环境质量改善情况	15
第 2 章 净水渔业技术实施前的蠡湖渔业生态环境	17
2.1 鱼类群落结构组成分析	18
2.1.1 小型定居肉食型鱼虾为主体	20
2.1.2 优势种类分析	22
2.1.3 适宜增殖放流的评价	25
2.2 2007 年蠡湖水质特性及其动态	27
2.2.1 主要物理特性	28
2.2.2 主要化学特性	29
2.2.3 主要营养元素	32
2.3 2007 年蠡湖浮游生物生态学特征	38

2.3.1 浮游植物生态学特征	38
2.3.2 浮游动物生态学特征	47
2.4 2007 年的底栖动物生态学特征	51
2.4.1 种类组成、密度和生物量	51
2.4.2 底栖动物的季节变化和多样性	51
2.5 2007 年蠡湖水生态小结	52

第 3 章 净水渔业技术试验的技术路线和方法..... 53

3.1 实施净水渔业技术的技术路线	54
3.1.1 净水渔业技术效果检验的设计与方法	54
3.1.2 鱼类群落结构调查与研究的内容	54
3.1.3 水质和水生生物调查与监测的内容	55
3.2 采样点布设	55
3.2.1 鱼类群落结构调查站点设置	55
3.2.2 水质和水生生物监测站点设置	56
3.3 鱼类群落结构的调查和评价	57
3.3.1 鱼类群落结构调查的方法	57
3.3.2 分析鱼类群落结构和鱼类生物多样性动态变化规律的方法	57
3.3.3 蠡湖增殖放流适宜地等级评定方法	58
3.4 水质监测项目及评价方法	58
3.4.1 监测项目与方法	58
3.4.2 水质评价方法	58
3.5 水生生物监测与评价方法	60
3.5.1 监测内容与检测方法	60
3.5.2 生态学特征的分析与评价依据	61

第 4 章 净水渔业技术试验及其效果..... 63

4.1 实际放流情况	64
4.1.1 放 2 龄鱼种、禁捕 2 年后起捕试验	64
4.1.2 放 2 龄鱼种、当年起捕的试验	65
4.2 跟踪监测鱼类种群组成变动	66
4.2.1 放流后的鱼类优势种的变化	66
4.2.2 鱼类群落多样性变动	68

4.3	放流鲢、鳙的监测	73
4.3.1	生长特性	73
4.3.2	年龄检测	76
4.3.3	食性检测	76
4.4	鲢、鳙的空间分布特性	78
4.5	回捕	78
4.5.1	捕获量	78
4.5.2	回捕鲢、鳙的年龄组成	79
4.5.3	蠡湖鲢、鳙生长情况分析	80
4.6	净水渔业技术治理蠡湖水质的效果明显	81
4.6.1	2008 年起蓝藻水华消失	81
4.6.2	总氮和总磷负荷大幅度下降	81
4.6.3	水质明显好转, 由 V 类上升为 III 类水质	81
4.6.4	营养状态逐年好转, 2010 年已为中营养状态	81
4.6.5	估算回捕的鲢、鳙带走的氮、磷量	82
4.7	小结与讨论	82
4.7.1	净水渔业技术成功降解蠡湖的总氮、总磷	82
4.7.2	证实了净水渔业技术的关键技术的正确性	83
4.7.3	浅水湖泊实施净水渔业技术有局限性	84
第 5 章	净水渔业技术对蠡湖水质的影响.....	85
5.1	放流滤食性鱼类后水质主要因子的实测值	86
5.1.1	湖水主要理化因子不变	86
5.1.2	降低了化学耗氧量和营养元素氮、磷	93
5.2	实测叶绿素 a 变化	101
5.3	实测营养状态变化	103
5.3.1	综合营养状态指数	103
5.3.2	用“营养状态指数 – 综合指数法”(TSI-CI) 评价 2010 年的蠡湖 营养状态	104
5.4	净水渔业技术的净水作用分析	106
5.4.1	放流鱼种大小是关键	106
5.4.2	回捕鲢、鳙以 4 龄及以上成鱼为好	107
5.4.3	放流鲢、鳙改变了湖泊营养状态	108
5.4.4	叶绿素 a 浓度与放流无关, 与水体的氮、磷浓度相关	108

第6章 净水渔业技术对蠡湖水生生物群落的优化调控.....111

6.1 浮游植物群落结构特征及其变动动态	112
6.1.1 种类组成与种数变化	112
6.1.2 优势种变动	113
6.1.3 数量及生物量	118
6.1.4 群落年间相似性	119
6.1.5 群落各年的多样性和均匀度	120
6.1.6 对蓝藻的监测	121
6.1.7 对着生藻类的调研	124
6.2 浮游动物群落结构特征及其变动动态	127
6.2.1 种类组成与种数变化及优势种	127
6.2.2 数量及生物量	127
6.2.3 群落各年的多样性和均匀度	129
6.3 底栖生物群落结构特征及其变动动态	130
6.3.1 种类组成及优势种	131
6.3.2 数量和生物量	131
6.3.3 季节动态与水平分布	133
6.3.4 群落多样性变化	135
6.3.5 对软体动物的监测	136
6.4 净水渔业技术对浮游生物的调控作用分析	137
6.4.1 鲢、鳙摄食不足以左右浮游植物的变动	137
6.4.2 鲢、鳙对蓝藻有明显的抑制作用	140
6.4.3 放流后的浮游动物群落结构仍处于较完整状态	141
6.4.4 放流对底栖生物群落的影响	141
6.5 以水生生物群落变动评价蠡湖放流鲢、鳙对水体的净化	142
6.5.1 用生物多样性指数评价水质变化	142
6.5.2 用生物指示种对水质评价	143
6.5.3 用底栖生物的生物指数法评价水质	148
6.6 优化调控效果小结	149
附表	150
参考文献	159
发表相关论文	163
研究获授权的专利	165

Chapter 1	Lihu Lake and its environmental treatment	1
1.1	Geography situation of Lihu Lake	2
1.1.1	Water environmental characteristic and its changes	3
1.1.2	Hydrology	4
1.1.3	Water quality	4
1.1.4	Sediment	5
1.1.5	Ecology and resource characteristics	6
1.2	Core of ecological remediation of Lihu Lake	7
1.3	Environment comprehensive treatment of Lihu Lake (2002–2005)	7
1.3.1	Control external pollution source	7
1.3.2	Eliminate internal pollution source	7
1.3.3	Construction of changing water by impetus	9
1.3.4	Lakeshore treatment and forest belt construction around the lake	10
1.3.5	Aquatic eco-system remediation and reconstruction tests (2004–2005)	11
1.4	Water environment quality improvement of west Lihu Lake after comprehensive treatment	15
Chapter 2	Fishery eco-environment of Lihu Lake before carrying out water-purification fishery technology	17
2.1	Community structure of fish in Lihu Lake	18
2.1.1	Small-size settled carnivorous fish and shrimp dominated	20
2.1.2	Dominant species analysis	22
2.1.3	Assessment of suitable enhancement and release	25
2.2	Chemical characteristics of Lihu Lake water and its dynamic state in 2007	27
2.2.1	Main physical characteristics	28
2.2.2	Main chemical characteristics	29
2.2.3	Main nutrient element	32
2.3	Ecological characteristic of plankton in Lihu Lake in 2007	38
2.3.1	Ecological characteristic of phytoplankton	38
2.3.2	Ecological characteristic of zooplankton	47
2.4	Ecological characteristic of benthos in Lihu Lake in 2007	51
2.5	Conclusion of water eco-environment of Lihu Lake in 2007	52

Chapter 3 Technical route and method of test..... 53

3.1	Technical route of water-purification fishery technology	54
3.1.1	Design and method used to check the effect of water-purification fishery technology ...	54
3.1.2	Investigation and research of fish community structure	54
3.1.3	Investigation and monitoring of water quality and aquatic organism	55
3.2	The set of sampling location	55
3.2.1	The set of fish community structure investigation station	55
3.2.2	The set of water quality and aquatic organism monitoring station	56
3.3	Investigation and assessment basis of fish community structure	57
3.3.1	Investigation method of fish community structure	57
3.3.2	Analysis method of fish community structure and dynamic change of fish biodiversity	57
3.3.3	Grade estimation method of suitable place for enhancement and release in Lihu Lake ...	58
3.4	Monitoring parameter and assessment method of water quality	58
3.4.1	Monitoring parameter and method	58
3.4.2	Assessment method of water quality	58
3.5	Monitoring parameter and assessment method of aquatic organism	60
3.5.1	Monitoring parameter and detection method	60
3.5.2	Analysis and assessment basis of eco-characteristic	61

Chapter 4 Test and effect of water-purification fishery technology ... 63

4.1	Situation of release	64
4.1.1	Test of releasing 2 years old fingerling and catching fish after two years of catch prohibition	64
4.1.2	Test of releasing 2 years old fingerling and catching fish in the same year.....	65
4.2	Tracking monitoring of fish community change	66
4.2.1	Change of dominant fish after release	66
4.2.2	Change of fish biodiversity	68
4.3	Monitoring of silver carp and bighead carp released	73
4.3.1	Growth characteristic	73
4.3.2	Detection of age	76
4.3.3	Detection of feeding habit	76
4.4	Spacial distribution characteristic of silver carp and bighead carp	78
4.5	Recapture	78
4.5.1	Amount of caught fish	78
4.5.2	Age composition of caught silver carp and bighead carp	79
4.5.3	Growth situation analysis of silver carp and bighead carp in Lihu Lake	80

4.6	Water-purification fishery technology has good effect on Water quality of Lihu Lake	81
4.6.1	Cyanobacterial bloom had disappeared since 2008	81
4.6.2	TN and TP concentrations decreased significantly	81
4.6.3	Water quality improved from V level to III level	81
4.6.4	Trophic level state improved gradually and became middle trophic level state in 2010	81
4.6.5	Estimating the TN and TP amount taken away by recapturing silver carp and bighead carp	82
4.7	Conclusion and discussion	82
4.7.1	Water-purification fishery technology decreased TN and TP concentrations successfully	82
4.7.2	Verify the correctness of key technology of water-purification fishery technology ...	83
4.7.3	Limitation of water-purification fishery technology in shallow lake	84

Chapter 5 Water-purification fishery technology decrease the nitrogen, phosphorus and trophic level 85

5.1	Measured value of main water quality parameters after releasing filter-feeding fishes	86
5.1.1	No change in main physicochemical parameters of lake water	86
5.1.2	COD _{Mn} and nutrient elements nitrogen and phosphorus decreased	93
5.2	Changes of Chl.a	101
5.3	Changes of trophic level	103
5.3.1	Comprehensive trophic level index	103
5.3.2	Assess the trophic level of 2010 by “trophic level index-comprehensive index method”	104
5.4	Purification effect analysis of water-purification fishery technology	106
5.4.1	The key is size of fingerling releasing into lake	106
5.4.2	Recapturing adult fish no less than 4 years old is better	107
5.4.3	Release decreased lake trophic level	108
5.4.4	Chl.a has no relationship with release, but has relationship with nitrogen and phosphorus	108

Chapter 6 Optimization and regulation of water-purification fishery technology on ecosystem 111

6.1	Community structure characteristic and dynamic change of phytoplankton ...	112
6.1.1	Species composition and change of species number	112

6.1.2	Change of dominant species.....	113
6.1.3	Quantity and biomass	118
6.1.4	Community similarity between years	119
6.1.5	Community diversity and uniformity each year	120
6.1.6	Monitoring of blue-green algae	121
6.1.7	Investigation of periphytic algae	124
6.2	Community structure characteristic and dynamic change of zooplankton.....	127
6.2.1	Species composition and change of species number and dominant species	127
6.2.2	Quantity and biomass	127
6.2.3	Community diversity and uniformity	129
6.3	Community structure characteristic and dynamic change of benthos	130
6.3.1	Species composition and dominant species	131
6.3.2	Quantity and biomass	131
6.3.3	Seasonal dynamics and horizontal distribution	133
6.3.4	Change of community diversity	135
6.3.5	Monitoring of molluscan	136
6.4	Regulation effect of water-purification fishery technology on aquatic organism	137
6.4.1	Ingestion of silver carp and bighead carp can't sufficiently control the change of phytoplankton	137
6.4.2	Silver carp and bighead carp have significant inhibition effect on blue-green algae ...	140
6.4.3	Zooplankton community structure was in good condition after release	141
6.4.4	Effect of release on benthos community	141
6.5	Assess the water quality purification effect of releasing silver carp and bighead carp by aquatic organism community change	142
6.5.1	Assess the water quality change by biodiversity index	142
6.5.2	Assess the water quality by indicator species	143
6.5.3	Assess the water quality by biological index method of benthos	148
6.6	Conclusion	149
	Attached Tables	150
References		159
Publish related papers		163
Authorized patents		165